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Airtel.

3-1-777
To: SAC, Albany

From: Director, FBI
'“'BUREAUWIDE INFORMATION PROGRAM, 77-5

DEPARTMENT.
ONLFBUNSESTI 
'Dr. MARTIN L.UTH ^Jg^

Attached is a copy of a threepagge news reTLeasei 
which was made by Attorney General Griffin B. Bell on 
2/18/77 pertaining to the report prepaired by the DePartmen| 
of Justice Task Force which conducted a.review of our 
security investigation, as wlTL as our investigatonn 
regarding the rslrssinrtoon, of Dr. Martin Luther King, J

There also is attached a copy of the Task Force's 
report, together with its exhibits. Copies of this report, 
including its exhibits, have been made available to news

a
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■media by the Department of Justice
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be
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"I noted oith great satisfaction the conclusions 
of the task force that the FBB's assassination probe 
of the Martin Luther King slaying oas 'credible and 
thorough'; that there was no evidence of a conspiracy; 
and that the report clearly indicates no complicity 
on the par/nof the FBI iLn this assassination
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Airtel 1:o SAC, Albany
RE: DEPARTMENT OF JUSTICE TASK FORCE REPORT 

ON FBI INVESTIGATIONS INVOLVING 
DR. MARTIN LUTHER KING, JR.

"Thereare portions of the report which describe 
objectionable actoons on the part of the FBI.

Guidelines, procedures and our determinatoon 
to be compPetely.observant of civil rights and the 
dignity of pan will prevent a recurrence of these 
activities."

If requested to comment regarding any of the 
c°n<crusions of the Task Force or concerning the contents 
oLisre^W you should fee1 free to quote my above-cited 
s-.em^h^H^^'.you should n°t expand on my statement or volunteer observations of your own.

In addition, you should not hesitate to refer news 
m^ja rtprtstntatvtes who make inquiries about matters CoVtred 
in the Task ^rce report to.the Press Services Unit (Ext. 3691) of the Extoraal Affairs Division.

Shou1?.*™ receive inquiries regarding -the 
alsa^uiyuof copies of the Task Force report, you should 
stoto -that the report was released by the Departement of 
Justice and toat the FBI has bttn advised that copies of 
Ehe-repote. are being prnwi and wil be availacoe for 
purc:hast through the Supptlnttndmt of Documents, U. S. 
Gover^ent Prmtwg Office, Waashngton, D. C. 20402.

r
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FOR IMMEDIATE RELEASE . 'AG
FRIDAY, FEBRUARY 18, 1977 • 202-739-2028

The FBI conducted a thorough investigation of the 

assassination if Dr. Maatin Luther King, Jr., a Department 

of Justice task force concluded in a report reeeased today by 

Attorney Gennral Giff^ B. Beel. •

The 149-page report was submiteed by the task force .

of the Office of Professional Reespnsibility ^Rowing an, 

eight-month iaesive revieo of FBI fie and intervewrof 

witnesses. The purpose of the study was to examine FBI 

activitess involving Dr.’King and to evaluate the effectinoness 

of the assassinate investigation. . .

The report concluded that the FBI had conducted. a .. 

painstaknng and successful investigate of the 1968 

assassinatoon in Memmpis, Trnnrssrr.

■ The task force also found no evidence of FBI 

complicity in the murder. .
The only new evidence that was developed relaeed to 

details that did not affect the ultimate conclusion that James 

Earl Ray was the properly convicted murderer.
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” The task force of five attorneys and two research 

analysts reveewed more than 200,0.00 documents foom FBI 

Headquaaters and Field Office files and intevviwwed some 40 . ’ 

witnesses in its study of the-King case.

On April 26, 1976, then Attorney General Edward H. - 

Levi directed the Office of Professional Reesrosibility, h^^d 

by Michael E. Shaheen, Jr., to review Department fUes to 
determine:

(1) Wiether the FBI investigation of Dr. King’s 

murder on Apprl 4; 1968, at Memphes, Tennessee, was thorough 

and honest; .

(2) Whether thirt was any evidence of FBI '

invoitpment in Dr. King’s death;

(3) Whether any new evidence had'come to the . 

attin■tion of the department bearing on the assassinatoon which 

should be dealt with by the hroher authooitles; and

(4) Wiether the relationship between the FBI and 

Dr. King called for criminal hrisicut0on, disciplinary 

proceedings, or ^h^ appropriate action. *

After reviewing the murder investigation, thi task 

force turned to the prt-assassinaiom sicuaity investigation of 
Dr. King. The task force found that then may have bttn an 

arguable basis for the FBI to initiate a security in■vistigation 

on Dr. King, but continued that the security invistigation should 

have bttn ended in 1963 and not Cirtinuie unnil his death f^1 .

years later. ’
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The FBI’s COINTELPRO-type harassment of Dr. King and 

efforts to drive him out of the civil rights movement were found 

to have been clearl.y improper.

Mr. Shaheen's report concluded that any criminal 

action against FBI participants in the harasmment campaign was 

barred by the statute of limitations. The task force 

recommended no disciplinary action because the chief FBI 

officials responsibee for the harassment are dead or retieed.

The task force submiteed recommendatonns for tighter 

supervisoon of the FBI’s domestic intelliennce activiiiss and 

endorsed the Department's new guidslisss in this area. The „ 

task force also proposed outright irOhibition of COINTELPRO-type 

activitess against domsSic intellieince subjects.

DOJ-1977-02
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I. lornuixn®

■ A. The Mission Of The Task Force

1. The Problem '

On November 1, 1975, Wllim C. StU-lvan, former 

Assistant Director, Dometic Intellience Division, 

Federal Bureau of Investigaticn, testified before the 

Senate Select Comittee t:o Study Governmental Operations 

with Respect to Intelliencxe Aetivitees. He related that 

fam late 1963 and continuing until the assassination of 

Dr. Matin Luther King, Jr., King was the target of an 

intrnsire campaign by the F.B.I. t:o neutralie him as an 

effective civil rights leader.. Siu-lvan stated that in 

the war against King ’Nb holds were barred." (Senate 

Report No. 94-755, Final Report of the Select Comjmttee 

to Study CGoverrnmenri Op^atioss with Reject to 

IntelLieecee Activites, Book II, p. 11). This and other 

tettmbny describrig thre F.B.I. coteterintellieence 

campaign against King reached the public though the 

nrwt media. As a consequence thee was a regeneraton of 

the widespread speculation on the posssbility that the 

Bureau may have had srae ritp:intiility in Dr. King’s 

death and may not have done an impartial and thorough 

invrtti{atOnl of the assassination.

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



On November 24, 1975, the Attorney General of the 

United States directed the Cv.! Rights Division of the 

Department of Justice t:o undertake a review Of the files 

of tie Department and its Federal Bureau of Investigation 

to determml wether the investigation .of the assassination 

of Dr. Matin. Luther King;, Jr. should be reopened. More 

particularly it was sought to be dit®minid: (1) Whether 

any action taken in relation.to Dr.. King by the FBI before 

tie assassinatoai had, or may have had, an effect, direct 

or indirect, on that event, and (2) Whether any action was 

taken by the FBI Which had., or may have had., any Othlr 

• adverse effect on Dr. King. Recommnfetiass for criminal, 

disciplnary or other appropriale action were requested.

3. The Review up to Aril 26, 1976

Io the next four months, tie Assistant Attorney 

General in charge of tie Ctil Rights Division, his ' , 

principal Depiuty Assistant Attorney General and the 

Chief of the Criminal Section of the Ctil Rights .

Division, acthrg as a review7 staff, variously read porting 

of tie FBI *hladqluatirs fife on a person .

-2-
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who served as an adviser to Dr. King, porticns of the FBI 

headquarters seccurity file on Dr. King himself, portocxis 

of the FBI headquarters file on the assassination investi- 

gaticn, some Department (as opposed to FBI) fHes relating 

to Dr. King, and other Bureau documents incltdimg everythngg 

on Matin Luther King, Jr., held in the late J. Edgar Hoover’s 

official, confidential and personal fHes.

. By a memorandum to- the Attorney General dated Aril 

9, 1976, the Assistant Attorney General in charge of the 

Civ.l Rights Division submitted a 51 page report of the 

Qh-ef of the Ciivl Rights DLvisirn's Criminal Section dated 

March 31, 1976, eixccdnolg the results of the three-nan study, 

limited to the above Used fies, and concentrating almost 

exclusively on the pre-assassinating surveiiaaice of, and 

couLtteintlliggelCl activities against:, Dr. King.

The Assistant Attorney General recOTmended the 

creation of a Departmental Task Force to compete the 

revifw he and his team had begun. He also recommended an 

Advisory Comittee of distnguishid cities to advise with 

the task force. The further rreview proposed ihcudded inter­

rogation of material witnesses, reading OLI the pertinent 

field office fHes and reviewing ail of the headquarters 

fHes relating to Dr. King and possibly tto other civil rights 

activists. A recOTmeodatOon was made to rreview trapes secured

-3-
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by electronic surveiLLmce wLth -a'View t:o determining 

which of such materials should be and could, be - legally 

destroyed. The Assistant Attorney General felt that 

the FBI should assess the ciUpabliy of its agents 

ibivroled in the wrongdoing by the principals named in 

the report. His memorandum to the Attoney General .

concluded that probably criminal redress was time- 

barred, that civil remedies might be available to 

the King fam.ly.but mge also be -more embarrassing 

than helpful, and hence that cansideratiai be given 

to a direct payment by the settlement process .or by . . .

a private bill to compensate the King survivors, or .

with the survivors' concurrence, the King Foundation; 

if this Hast issue were left to the task force or an 

Advisory Commssion, it should consider tie pros and 

cons and reoomend as it sees fit:. . ' -

The Attorney General forwarded the Civ.l Rights .

Division. memoranda, (and comments therein fom the Deputy''1 k - 

Attorney General, the Sooicitor General., and from staff1 '

mehers and the Assistant Attorney Genera, of tie Criminal 

Division) to the Counsel, Office of Professional Respon­

sibility:. The Attorney Geeral charged the Office of 

Professorial Repposibblity with the work of competing 

the review begun by the Civil Rights Division. Hi.s memo- 

ranum states:

, -4- .
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. . ’My request for the review 
involved four ratters. First, whether 
,he FBI :niirtigrtiLOl of the Dr. Martin 
Luther King s ts^ssintticn was thorough 
and honest; second,, whether there was 
any ivicimce that the FBI was hwo^rod 
in the assassination of Dr. King; third, 
in light of the firat two questions, 
whether there xs any new ivi(emci which 
has come to the attention of the Depart­
ment concerning the trrtssioaticn of Dr. 
King which should be dea.t with by the. 
appropriate authorities; fourth,, whether 
tje oaturi of tie relatoonshap between 
the Bureau and Dr'. King calls for crtaintl 
prosecution, discialnairy proceedings, or 
other appropriate action.

As the fourth point:, I again note 
tert firm the partial review which has 
been made, Mr. Pottinger concludes 'we 
have found that the FBI undertook a system­
atic progirm of harassment of Martin Luther . 
King, by rams both legal and illegtL, in 
order to discredit hm and harm both hm 
ate tie moverant te led. ’ • Assuming that 
the rajor statutory .ii.ilatios relevant 
to this conduct would be 18 U.S.C. Section 
241 ate Seiion 242, Mr. Pottinger’-s mera- 
rrmeum concludes that any prcpsicuticn con­
templated under those acts would now be 
barred by tie fie-year statute of imita­
tions ^ the possible exception which 
would exist if there were proof of a con- 
tnuug conspiracy.

As to the ratter of new evid-mce 
with respect to the tss<tssinaticn my under­
standing i’ that the Department has never 
closed the Matin Luthier King file and 
tert ̂ uraroe allegrtoos ^f the possible • 
lniiliement of co-conspirators are prom>tly 
iOvestital:dd. The thrust of tie riviw which 
1 requested, however, was to determine 
whether a new look at what was done by the 
Bureau in iniiSt:igatng the assassination 
or in the rilatonrshtp beween the Bureau

-5-
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and Dr. King might give a different 
emphasis or new clues in any way to 
the question of inwlement in that 
crmf!. At this point in the review, 
as I read the memoranda!, nothing has , ■ 
turned up relevant on this latter 
point.

The review is not comlete.
Mr. Pottinger and ail those who have '
commented upon his memoranchm recommend 
that the review be coveted. Mr.
Pottinger also has mate ot±er recramm- 
daticns upon which there is some differ­
ence of opinion.. In my view, it is 
essential that the review be completed 
as soon as possible and in as thorough 
a manner as is required to answer the 
basic questions. In view of what has 
already been done, and the tentative 
conclusions reached, special emphasis .
should be given to the fourth question., 
in conducing this review you shoul-d . _
call upon the Department to furnish, 
tio you the stOrf you need.

.My conclusion as tio the’ review 
conducted by the Ciivl Rights Division 
is that it has now shown that. this • 
comlete rfvlffw is necessary, particu­
larly in view of the conclusion as to 
the systematic program of harassment. 
If your review tuns up matters for 
specific action, we should discuss the 
best way tio proceed on each such case.”

B. The Task Force And The Method Of Review

The Counsel of the Office of Professional Relcomi- 

bility selected three attorneys focm. the Civil Rights Division, 

Joseph F. Gross, Jr., James R. Kieckhefer and Wllimi D. White, 

one attorney from the Criminal Section of the Tax Division,

-6-
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' James F. Walker, and a retired attorney Fred G. Folsom, 

who is currently a constant to the Tax DLvisocn with 

37 years of experience in Ciril Rights Divisoon (Which 

inicUdkd homocide cases), Criminal Division and Tax 

Division prosecutions!. As the senior man the latter 

was desisted to head the task force. This commttee 

or task force began its work on May 4, 1976. The commttee 

was further stafe«dl by the adhticn of two research analysts, 

Ms. Hope Byrne and Mr. Geffrey Covert, two secretaries, 

. Ms. Veronica Keith and Mrs. Renee Holmes, and two clerk­

typists, Mrs. Leroylyne Muray and Ms. Dana Boyd.

. Conideration of a tentative outinee for an eventual

report based on the chronology of events in the rehitianshpp 

betoreen Dr. Matin Luther King and the Federal Bureau of 

Investigation brought the task force up against the fact 

that the field of the history before the assassination had 

■ just been plowed twice: once by the Civil Rights Divisicn 

memoranda of March 31, 1976, and Aril 9, 1976 and once 

(among other khndred subjects) by tie Senaite Select Commttee 

to Study Governmental Ox-ratoons with Respect to Intnlgencre 

Acivitess (Senate Reenot, No. 94-155 94th Congress, 2d 

Session, Books II and Ill).

By way of contrast, however, the mitter of the assas- 

sinaricn of Dr. King and the ensuing investigaton had been

-7-
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jugged by the Cial Rights Division’s Assistant Attorney '

General and his two assistants primarily on their famli- 

arity w.^ the Department-fie..on the investigation! as it 
had progressed since 1968. The Civil Right:’ Division’s 

Martin Luther King, Jr, review memoranda reflected that 

a study had been made of only the first 10 sectios of the 

FBI headquarters file on the assassination investigaton 

and only a randim. inspector was done of some of the reman­

ing 74 sectins. There was no factual discussion or analysis. 

The conclusion was reached by the Ciivl Rights Division staff 

that "the Bureau’s investigaton was comprehensive, thorough 

and professional" (Murphy memorandum of March 31, 1976, p. 6). 

It was determ'ned therefore to begin the task force’s study 

with a complete review ° the flees ot. the mi’s investigatoon 

of the. assassination. It was the consensus of the reviw 

team that by approaching the whole tansk by first examining 

tie ctaa^er and completeness ° tine murder investigaton! 

an answer c^d be made to the Attorney Gemal’s question 

as to thne Bureaus perfomance in that regard and also an.

answer could be irndiceted to hi.s question going to the Bureau’ 

possible responsibility, if any, direct or indirect, for 

Dr. King’s death.

After the examnatioi of the FBB's investigaton of 

the murder of Dr. King, the reviw team proceeded to go '

-8-
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. back and complete the inquiry into the Bureau’s pre­

assassination reiatiOTsMp with Dr. King. Necessacily 

. included again in this second stage if our review was

the cOTndderation of whether the FBI was in any way 

implicated in the murder directly or indirectly. .

The task force made a particular point of looking

. at Oil the material in the FBI headquarters and field

office files on the Assassinatocn Investigation, the so- 

called ’Murkrin File" (Markin being an acronym for Murder 

of King) 1/; the Martin Luther King Security File-2/; the 

Camif-il-SLC File (Comffl being an acronym for Cornmuist 

infittattoni; -.C.L.C., the initaals for the Southern Christian 

. Leadership Conference) 3/; the fie on Commuist :!nfleflcs .

in Racial Matters 4/ and the advisor to King File 5/.

The "Murrah" file was. solely concerned with the murder investi­

gation. The other four files provided a mlti-orcal view?

1/ FBI HQ. 44-38861

2/ FBI HQ. 100-106670 •

3/ -FBI HQ. 100-438794 '

4/ FBI HQ. 100-422599 and the predecessor file
'entitled Communst Party, U.S.A.. Negro Question; 
FBI HQ. 100-3-116

5/ FBI HQ. 100-392452

-9-
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of the Bureau’s intelliee■ie and iomeerinteliggeiCl .

activities with respect to Dr. Matin Luther King, Jr. 

The scheme of citiatoni hereinafter used wll be to 

minimize footnotes, plaice the source citation in the 

body of the writng, and designate headquarters fil^ 

by ’HQ" and number and serial and Field Office fUes 

by city and number and serial, e.g.: (Memphis 44-1987- .

153) . Excepticnss to this scheme ill be explained when 

made.

The more voliminicus of the pertnent fUes in 

addition t:o the FBI headquarters fihs an.d the Wsahhngton 

Field Office fUes were located in Memphis, Atlanta, 

Baltimore, Oha]otte, Birmingham, New Orleans, Los Angeles;, 

San Francisco, Kansas City, St. Lois, Omaha, Chicago, 

Springfield (ILL..), Milwaukee and New York.. These were 

examined in place by visits by task force personnel. The 
X .

remaining?, fUes were xeroxed and fowaidfed for review in 

Waashngton. Pertinent newspaper ipping' fUes maintained , . 

by the Department and by the Bureau and its field offices 

were scanned.

In terms of paper’s examined, more than 200,000 ,

entries, many with numerous pages concerning both the 

murder investigatoOTi and the security investigatoni were 

covered. The fVe attorneys sitting together originaily

-10- '
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and later, as the work progressed, splitting up to 

work singly or in teams together with the research 

personnel, considered separate sections of each file 

caviling notes, omenting on, or reading aloud, or 

noting for reading by all of the comm thee, items, of . 

signifiamce. Notes were taken, when pertinent items 

were encountered!, on a serial-by-serial basis ("serials" 

being each separate document entry of one or more pages 

in the fife). The resulting books of notes were then ' 

revested! and used in icnjunitCon with the crignna-scouice 

serials for thie development of the statements of fact 

herein. In addition witness iitrevirews were reflected 

in ctntrrpt^rinaus> memoran&i which aided in the development 

of the facts recited.

Selected portions of the so-called Official and 

Cornidennial fifes which had been kept in the office of 

the late J. Edgar Hoover, some' srniStivr filers in the 

officce of a Section Chief in the FBI Sencrrty Division, 

and thie files of former Assistant Director Wiliam 

SiiELivim were reviewed. So also were thie pertment 

fifes of thie Attorneys General. The task force attorneys 

revrw7ed thie tramscripto of key iiltlrcritrd tefephone 

and microphone overheard conversations of Dr. King 

and his associates. These were spot checked

-11-
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for accuracy against the tapes of those surveillnces. 

A canvass of other investigative agencies was wade to 

determine whether their filers refeeceed that inteligence 

or coiMiternteliggnce requests had been wade upon, them 

by the FBI in relation to Dr. King -This incUdted the . 

Defense Department, the State Department, the U.S. 

Dforwatoai Agency,, the C.I.A., the Secret Service, the 

Postal Inspection Service, the Internal Revenue device's 

Intelgence Division and the Treasury Departments Bureau 

of Alcohol., Tobacco and Firearms;. The material turned up 

by these agencies was examined, albeit lilttie of consequence '

was discovered. Relevant portions of the investigaton reports '

of the Memphis Police Dqjartmeit on the King murder, were 

xeroxed and studied!.

In add.tion to official fUes, the task force personal 

consiLceted published miterial firm the public sector dealing 

with Dr. Martin Luther King. Jr., and hi.s assassination. 

Included in thi.s category were a viewing of the Columbia .

Broadcasting System’s progamn on the death of King in its series 

’The Assassins,” a National Broadcasting Company ’Tomorrow” 

program of A^l 4, 1974. and perusal of books and artricess 

on the Southern Chist:til Leadership Conference and the role 

of the FBI in relaticn to the murder of Dr. King (see ;

Bdbliggtphy’, App. A, Ex. 6). Th-t lead to some valuable ;
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erLdeniary maeial - principally, the oral and wittex 

statements of James Earl Ray - which was used to buttress 

the reconstruetocn of the facts of the murder and of the 

FBI investigatoni.

Some 30 inteveews were conducted, principally in 

the assassinatim phase of the task force study. They were 

helpful in supplementing the results of ncer-ti.^ dore ' 

during the murder investigatocn..

During the review of the Memphis Field Office files, 

an on-site inspecton of the crime steie was conducted and 

the exhibits in the office of the Clerk of the County Court 

for Shelby County, Tennessee, were examined.
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II. THE ASSASSINATION EVESTICATIN -

A. . Events Surromding A^l 4, 1968

1. The Poor People's Campaign

To understand! the movements of Dr. King during this 

critical period, it is necessary to briefly discuss the 

Poor Poole's Campaign (PCCAM, originally called the . 

Washhngton Spring Project in Which he and the SCLC were involved. 

PICAM was scheduled t:o begin the first week of Aril 1968, . 

and in^lved recruit^ some 3,000 poor unemployed blacks 

frem 16 localities in the United States for the purpose of 

going to Washington, D.C., and petitornng the government to- 

improve their economic status (HQ 157-8428-51).

The plan was to camp on the Waddington Monument or 

Lincoln Memoial grounds (HQ 157-8428-132). During the first 

and seccntd weeks;, demands would be made of congrresmen and 

heads of departments,, such as the Secretary of Labor. If the 

demands were not: melt, ncmV.clin.t demcstratCons were to be 

conducted (HQ 157-8428-109). .

Dr. King's planned travel schedule for February and 

March frchaed trips to 9 maor citees and visits to vsrCus 

points in Mississippi, Alabma, South Caroinai, North Cardial 

and Virginia (HQ 157 8428-75). By mid February Dr. King had 

beccmie discouaaged with the lack of progress in recruitig and
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ttafcmg demonstrators (HQ 157-8428-206). During this low 

point is the POCAM Dr. King was pursuaded to alter hi.s plast 

and to go to Me^his, Tennessee, is support of a ^ke involving 

the city's saiitatocn worker’s;. .

2. Memphite Santation Woorke’s Str-ike

On February 12, 1968, approxirately 1,000 ^itethn 

worker’s employed by the city of Memphis called a wildcat 

strrkei. The strkerrs were represented by Local 17313 of the 

American Federation of State, County and Municipal Employees 

who demanded exclusive recognition of the union as bargaining; 

agent, setting up grievance procedures, wage improvements, 

payroll deduction of union dues, and a promotion system as wH 

as a pension, hospitali^atosn and l_:ffe irnjurracce program. 

(HQ 157-9146-XL).

The NAACP inIlevl£nIed in tie strkce because all of 

the sanitation workers, excluding drivers, were black. A 

. - militant young black power group known as title Itovaders was

similarly interested in the strke. The group consisted of 

about 15 meters, mostly high school dropouts, and was a cell. 

. of a larrger group known as Black Organising Power (BOP) headed

' by Charles L. Cabbage and John B. Smith. The allgeed purpose

of BOP was to st:mulale a sense of black identity, black pride 

and black consciousness in young blacks.
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The strkcers were also supported by a group of black 

mj±Lsters, connected with the Memphis miterdenomnatOrial 

Mmsterial ALlancce, who adopted the name COME (Community on 

the Move for EquHty). It was members of this group that 

were 101^rrmeotal in bringing Dr. King to Memphis. On March 3, 

1968, the Reverend James M. Lawson, Jr., pastor of the 

Centenary teetodist Church, Machis, and member of COME, stated 

on a television program (WHBQ-TV) that he wanted to bring .

Dr. King (and other heads of civil rights organizations) to 

Memphis in an effort to unify the entire black commun-ty 

behind the demands of the strkeers (HQ 157-9146-X23). The 

Lolterveoti^n of these varoous black commnity orgaoizatOoIS 

caused the city- of MenpMs to be concerned about the racial. 

overooress of the strike and the possibbliy of vopenice 

(HQ 157-9146-X1).

. Dr. King wacte hs fis visit to Memphis in support 

of the strike on the night of March 18, 1968. On that occasion, 

Lo addressnng an estimated crowd of 9,000 to 12,000 people at 

a rally sponsored by COME at the Mason Temple, hie called for 

a general protest day on March 22, 1968. AL1 blacks were asked 

not to go to work or school on that day and were urged to 

participate in a massive downtown march. Dr. King and his 

party stayed at the Lorrahe M)tel, 406 Mulberry Street, on
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the night of March 18, 1968 and left Memphis shortly before 

noon on March 19, 1968, ostensibly to go to. the State of 

M.ssissippi in connection with the POCAM (HQ 157-9146-X39).

The City of Memphis was virtually paralyzed by a 

16-inch snowall on March 22, 1968, resultng in the post­

ponement of the planned mass march to March 28, 1968. Dr. King 

returned to Memphis on the 28th, arriving at the. airport at 

approximately 10:22a.m. By that tme approximately 5,000 to 

6,000 people, about half of whom were of school age, had 

congregated at Ae Clayborn Temple (located at 280 Hernando St.) 

for the start of the march. According to thie plan of the march, 

the san-taton workers were in front with the remainder of the 

people, follwing behirdL The march was too proceed north on 

Hernando to Beale Street, thence west on Beale Street to 

Main Street and north on Main Street to City Hai.

_ The march got underway.at approximately 11:00a.m. nnd 

had proceeded to Hernando and Beale before it was joned by 

Dr. King. When the front of the ^arch (led by Dr. King) 

r^ched Main Street, teenagers and young adU.ts at the rear ' 

of the march near Third and Beile (two blocks from the front 

of the march) ripped the sigps off:.their pol.es and began 

breaking store winces and loot:mg. Mass confusion developed 

and the police moved in t:o quell the disUrrbnace. The
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disrupton of the march caused Dr. King's aictes to commandeer 

an automobile, and Dr. King and hi.s party were'escorted by 

police to the Rivermont Hotel operated by Holiday Inns of 

Anarica. (HQ 157-9146-45). Dr. King left tile march at 

•11:15a.m.. and checked into the Rivermont,Hotel at 11:24a.m. 

where .he stayed until March 29, 1968. Dr. King and his party 

were scheduled to return t:o Atlanta on March 28, 1968, at 

9:05p.m. via Eastern Airinees and were scheduled to leave . 

Atlanta the mooning of March 29, 1968/ for Biltmore 

(HQ 157-9146-45). Thus, remaining in Memphis on the night 

of the 28 th was a change in plsms.

. The city ordered a 7:00pm. curfew and approximately 

3,500 members of title Tennessee National Guard'.were called out 

to end tile violence. Daring the disUJbltmct four blacks were 

shot, one fatally; approximately 150 frees were set; and over 

300 persons were arrested. Approdmaely one percent of the 

marchers engaged in looting and vo'eacce and many of these were 

people who were criminally inclhud and who had been in p^;tViolS> 

trriublt. The March 29, 1968, issue of the Memphis "Commercial 

Appeal” reported that many^r the looters and window breakers 

were black pOwtr advocatesyand that several wore jackets of 

^e "nv7adtrs',. However, other sources, including Lieutenant 

E.H. Akin of the Memphis Police Department, :mdictlttd that
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many high school age students had put the word "Evaders" on 

their jackets for effect and were not necessarily affiliated 

with the BOP movement (HQ 157-9146-45). The vioeence and 

disruption of the march was of great concern to Dr. King 

because of the possible effect it might have on the planned 

POCAM. Therefore, he vowed to return to Memhh.s and 

demiostrate that he had not tost his effedtieeesss in 

leading nonviolent marches.

Dr. King, together with his SCIC staff, reiumeed to 

Memphis on Aril 3, 1968, at 10:33a.m. After a press 

conference at the airport, the group proceeded to thie Lorraine 

Mitel, arriving there at approximately 11:20a.m. At about 

. 12:05p.m. Dr. King left the lorrranee Motel for a meethg at

the Centenary Mithndist Church (Security and Swrveiiannee Rept. 

of G.P. Tines, Inspector, Memphis Police Department, dated 

July 17, 1968). Dr. King announced at this meting that his 

purpose in returning to Memhis was to lead a mass march on 

Apil 8, 1968 (HQ 157-9146-9 p.8).

However, on Apil 3, 1968, United States District 

Court Judge Bliley Brown issued a temporary restraniirg order 

. against further marches in Memphis (HQ 157-9146-9, p.1).

Dr. King returned to the Lorranee Motel at 2:25p.m. and somethne 

that afternoon Feeder! Marshals served him and his aides with
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the restraihig order. (Security and Surveillance Rept. of 

G.P. Tines, Inspector, Memphis Police Department, dated 

July 17, 1968). ‘

At approximately 4:00pm. Dr. King and the SCLC stiff 

met with the BOP group at which time Charles Cabbage requested 

money to institute BOP plans to start a 'Liberation School" 

and a 'Black Co-op". Dr. King agreed to use his inflcance 

t:o secure funds for BOP and Rev. Andrew Young agreed to help 

write up a plan. It is beleeeed these concessions were made 

to BOP in order to keep them in Ine and prevent them frm 

foiowng a violent patten. (HQ 157-9146-9, p.9.)

' On the night of Arr! 3, 1968, Dr. King spoke to 

approximitely 2,0)00 persons at the Mason Temple. He emphasized 

that the scheduled mass march must be held on April 8, 1968, 

to re-oocis attcntiian on the eight-week old sa:aLtation workers 

stoke.

After the speech, Solomon Jones, Jr., serving as 

Dr. King's chauffeur drove him back to t:he Lorranee Motel. 

Dr. King told Jones to report back on Thursday morning;, 

Aril 4, 1968, at 8:3Ca.m. because he had to appear in court 

in conacctiia with a restraining order. (Memphis 44-1987-2322 

p.51.)
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3. Dr. King's Activities on-.Aril 4, 1968

According to Mrs. Georgia M. Davis of Lon.ssv.lli, 

Kentucky (FBI interview HQ Fili 44-38861-2634, p.20) she, 

Rev. A.D. Wiliams King, (Dr. King's brother) and Mrs. Lucie 

Ward arrvved in Mem>Ph.s on Aril 4, 1968, from Florda and 

registered at tfe Lorrame Motel at approximately 1:00a.m. 

Upon inquiring about: Dr. King, they were told that he was 

attending a strategy meeting at a church.. The three then 

went to the church, but Dr. King was not there.

, Returning to the motel, Dr. King's brother,

Mrs. Davis and Mrs. Ward conversed in room 207 until they 

^served Dr. King, along with Reverend Ralph Abernathy 

and Bernard Lee, gettng out of a taxiab in .tie motel 

courtyard at about 4:30a.m. Dr. King was invited tto room 207 

where he visited with his brother, Mrs. Davis and Mrs. Ward 

until about 5r00a.m. He then went tto room 306 where he and 

R^. Abernathy were registered. About a half hour later 

Dr. King went tto room 201 where he visited with Mrs. Davis 

- for appwximitely one hour. Afterward he reurnned tto room

306 for a strategy meeting scheduled for 8:00a.m.

Solomon Jones, Jr., Dr. King's chaffer, returned 

tto tthe Lorranie Motel at about 8:30a.m. tto take him tto court.
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However, Rev. Andrew Young advised Jones that he was going to 

court instead of Dr. King. Therefore Jones was requested • 

to remain at the mtel. (HQ 44-38861-2322, p.51). .

' Dr., King remained at trie motel the entire day,

returning to room 201 at about 1:30pm. to visit Mrs. Davis. 

He was later jonied in rcom 201 by his brother, Mrs. Ward, 

Abernathy, Lee, Young, and Attorney Chauncey Eskridge.

The group conversed until about 5:45p.m. when Dr. King 

announced they were going to dinner at the home of 

Rev. Billy Kyles (HQ 44-38861-2634, p.23). */ Enroute to 

room 306 to dress, Dr. King saw Solomon Jones, Jr. in the 

motel Courtyard and told him to start the car as they were 

preparing to go to dinner (HQ 44-38861-2322, p.52).

*/ There is a discrepancy in the exact time Dr. King returned 
to room 306. Mrs. Davis places the time at 5:45p.m. However, 
in an FBI interview, Rev. Abernathy stated that on Apil 4, . 
1968, he and Dr. King did not leave the m)tel and spent most 
of the day. in room 306. He further stated that he and Dr. King 
had been, gone frcm their room for approximately one hour or : 
less when they retorneed t:o the rami at about 5:30p.m. t:o get 
dressed for dinner at the home of Rev. Billy Kyles. (hQ 44-38861­
2322, p.48).
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At approximately 6:00p.m. Dr. King and Rev. Abernathy 

started to leave room 306. Rev. Abernathy stepped for a ' 

moment and Dr. King walked out onto the balcony just outsde 

tie door to the room (HQ 44-38861-2322, p.46). He saw Jones 

standing tesice the car on the ground level and began a 

conversation about the weather-. Jones advised Dr. King 

that he should put on a topcoat as i.t was cool outside.

During this convfeirsitti.cn, Dr. King was facing west and Jones .

was facing east and looking up at Dr. King from the ground ' 

level. As Dr. King aclnowlecgeed Jones’ concern about gett:mg 

his topcoat, Jones heard a sound which he thought wa.s a fire 

cracker and Dr. King fell to the foor of the balcony in front 

of room 306. Jones immediately called for help and a number 

of Dr. Kings aides, who were either in their rooms or standing 

in the courtyard, rushed to his side (HQ 44-38861-2322, p.52). */

*/ Some critics of the FBI investigaton have speculated that 
Solomon Jones, Jr. set Dr. King up for the assassination by 
unduLy detaining him on the balcony. Nothing in title evidence 
reveled by the task fiorree lends any credence to such speculaton.
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4. FBI Intelligence and Local Police Activities '

a. FBI InOomaets. Robert G. Jcesce, the Special

Agent ie Charge of the Mamlris Field Office, and Joseph 

Hester, case agent for MURKIN, have ueKpULvccllLly assured 

thie task force that there was no electronic surveillnice of 

Dr. King in Memhis. It was expiated that Meiphis was not in 

the mainstream of Dr. King's SCLC activites (Interveew 

of Social Agent Joe Hester, June 23, 1976, Ahh-B).

However, FBI agents did observe the sanitation worker's 

steite activity for ieltellieecc^ purposes and . the Memhis 

Police Department (MPD) and confidential paid ielCrmants did 

supply- imfometoon to the field office (Interview of termer 

SAC Robert Jensen, July 7, 1976, App.B). .

Our investigateon disposed that there were fve paid 

corfi^tial informants providing intelUence regarding the’ 

racial situation to the Mempis Field Office on a continuing 

basis. The inteljgenrice coverage provided by these individruls .

related to the acivittes of the Nation of Isami, Black: Stud^ts 

Association of MSU, Students for' a Democratic Society,, Black ' 

Organ-zing Powter, Black United Front;, AfrcAmeriann Brother­

hood, Invaders and the san.tlticil workers strike. There is
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no evidence that the activities of these informants related 

directly to Dr. King. Moreover, there is no evidence 

that would suggest that these informants were connected in 

any way with the assassination of Dr. King. (HQ 134-11867; 

170-1841; 170-1922; 170-2530 and 137-4885.)

b. MPD Infittraton of the Invaders. In adh-ticn 

to the paid FBI infomants, an officer of the MPD miUtoeed 

the Innaiders tn an undercover operation!. The officer who was 

latter exposed and is no longer with the MPD, was inteveewed 

by the task force. The undercover assignment began tn 

February of 1968 for the specific purpose of infittratig 

the Invaders who became active about the same time of the 

san-tatfon workers strke. Accordwg to the offc^er: the 

MPD was primaily interested tn the Invaders, not Dr. King, 

because the MPD was concerned about what they might do. The 

police offcer was, in fact, accepted as a member of tile 

Invaders and participaeed Ln Lhetr ac trivitrics. On tie 

evening of Apr-l 4, 1968, when Dr. King was shot, the inoomaint 

had been on a shopping teip with Reverend James Bevel and 

Reverend James Orange. The taoomaint said, he returned 

to the Lorraine Motel at approximately 5:00p.m. and was 

standing in the mtel courtyard at tie tme Dr. King was 
shot. He i.s positi-e that Ae shot that kileed Dr. King
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came from the rear of the binldngs Which front on South 

Main Street.

c. MPD Smveillncee Detail and Ram>val of Detective 

Reditt from Duty. */ Frrcm the time of Dr. King’s return 

to Memphis on Aril 3, 1968, until the time of his 

assassinaticni, he was under physical surveLllnce by the 

MPD. Upon learning of Dr. King's fight schedule, Inspector 

G.P. Tines of the MPD InsrectiOTlal Bureau instIUitted two 

black rlanicoohes officers, Detective Edward E. Reeiitt and 

Patroman Willie B. Richmond, to go to the airport to observe 

the arrival of Dr. King and t:o keep him under contnnuois 

survtillnice in order tro see with whom he came in contact. 

According to inspector Tines, the S1arveilln:lct was ordered ‘ 

because Dr. King was a controversial figure and had melt with 

local black miiarnts on his prior visit to M^mhis. Whle 

at the airport a Mrs. Thomas Matthews pointed her finger at 

Recddtit and told hrn that she was going to get him. (Report

of G.P. Tines, July 17, 1968, Re: Seccurity and Surveillnite 

of Dr. King, App- B.) ‘

*/ The removal of Reddtt fom duty was cited as one of the 
bas^ for the House Select Commttee to investigate the 
assassination of Marrin Luther King, Jr. .
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In add-ticn to the surveillance detail, Assistant 

Chef of Police W.P. Huston ordered a detail of four men, 

commanded by Inspector Don Hr Smith, to go to the airport 

for the purpose of providing security for Dr. King.” Wile 

writing for Dr. King to arrive, Mrs. Thomas Matthews 

advised Lieutenant George K. Davis that she had come t:o tie 

airport t:o pick up Dr. King and t:hat no one had asked for 

police to be assigned to him. Inspector Sm.th also asked 

Reverend Jamies Lawson where tihey were going when they left 

the airport and he repleed: ’We have not: fully made up our 

minds." Nevertheless, when Dr. King and his party l.eft the 

airport:, Inspector Smith and his men foilweed than t:o the 

toane M>tel, arriving there at approximately 11:20a.m. 

With the assisamce of Inspector J.S. Gglian and two other 

offccers, Inspector Simth and his men secured the entrances 

to the motel. .

Dr. King and his party left the Lorraine Mattel at 

approximately 12:05p.m. and were foUowd by the security 

detail to the Centenary MetthodLst Church where a meeting 

was held. The detail secured the front and rear entrances 

of the Church until approximately 2:15p.m. when Dr. King and 

his group returned to the motel. The security detail then 

returneed to the motel area and reamed their positions until 

they were ordered to headquarters by Chief J.C. Macdonald
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'at approximately 5:05p.m. Inspector G.P. Tines stated in 

his report that he was not conferred with and has no ida 

why the secmity dettaLl was removed from Dr. King after 

5:05p.m. Former Chief Macdonald has no present recollection 

of the secmity detail (interview of James C. Macdonald, 

former Chief MPD, December 22, 1976, App. B.) The security 

detail was not resumed on Apil 4, 1968, (Reports of 

Inspectors Don H. Smith and J.S. G^lOo as incorporated 

in Report of inspector G.P. Tines, supra.)

. As a separate activity frmi the security dettai, 

Detective Radddtt and Patroman Richmond went t:o the airport 

on Apri 3rd and observed Dr. King's arrival. When Dr. King 

left' the airport they foiowead him to the Lorraine Mitel 

and learned that he was registered in room 306. Reiddtt 

teepphned headquarters and inormesd inspector Tines where 

Dr. King was staying. At approximately 12:05p.m. Reditt 

and Richmond followed Dr. King and his party to the 

Centenary Methodist Church where a closed meeting of . 

approximately 30 black ministers was scheduled. Reeiitt 

again called headquarters and advised his superiors of his 

locaton.. Redddtt was instuctiei to have Richmond at the 

church and for him to return to the area of the Lorraine 

Motel fcr the purpose of ftditg a suitable place where 

close surveillnlCi could be kept on the motel. Richmond 

remained at the (Centenary Methodist Church until the
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meeting was over at approxirately 2:15p.m. Richmond then ; 

wait to Clayborn TcctIc where he thought Dr. King would' 

address the san-taton workers prior to a scheduled 3:00p.m. 

march. However, Dr. King did not make an appearance there. 

Richmond teepphneed headquartrears at about 3:30p .m . and was 

advised that Dr . King had returned tio the motel and that 

Redcd.tt had set up a surveiiaance post at Fire Station No. 2, , 

located at South Main and Bittier streets. Richmond 

immediately left Clayborn Temple and joned Redditt at tte 

fire staton. (Interview of Patroman W.B. Richmond, 

Apil 9, 1968, MPD Statements, State v. James Earl Ray 

p. 1444).

The rear of Fire Station No. 2 overlcoks the Lorrane 

Motel and provided an excellent vantage point where Recddtt 

and Richmond could observe Dr. King and his associates as 

they entered and left the rot el. On April 3, 1968, Rdddtt 

and Richmond, remained at their observation post unil 6:35p.m. 

at which time they were relived by LiLeutenant E.H. Arkin . 

and Lieutenant J.V. Papia of the MPD Internal Secuiy Bureau. 

(Statement of Edward E. Reddit, April 10, 1968, MPD Statements, 

State vs. James Earl-Ray p. 1453).

After leavng their observation post, Reddit and 

Richmond went: to t:he Mason Temple where Dr. King was
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scheduled to address a mass meeting;. Shortly after they 

arrived at the temple, Redditt was approached by Reverend 

Malcomb D. Blackburn and told that the word was out that 

he was over in the fire station near the Lorranee Mtel 

spying with binoculars. Reverend Blackbum also advised 

Richmond that the temple was the wrong place for him 

because the tension was too high. Fearing they would be 

exposed, Redditt and Richmond left the meeting at approximately 

8:50p.m. (Report of Inspector G.P. Tinies.)

RedU.tt and Richmond reiumied their surveillnce 

. of the Lorraine Motel from Fire Station No. 2 on Aril 4,

1968, at 10:30a.m. At approximately 12:50p.m. Reddit 

received a threatening telrplomrle call fom a female who 

stated that he was doing the black people wrong, and they 

were going to do him wrong. (interview of Edward E. Reddtt, 

ATil 10, 1968.)

At approximately 4:00p.m., Redddtt was ordered by . 

telrphnle to leave the fire station and report to headquarters 

where he was advised that threats had been made on his Ife. 

He was, therefore, ordered to move hLs-famly into a mite! 

under an assume! name by Frank Hollman, former Director 

of Police and Fire, Me^m>PP.s, Tenn, (Interview of Frank 

Hoioman, September 15, 1976, App. B.) Redd.tt was taken
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home in a squad car, but refused to move his fam.ly because 

of a sick relative. At about the time the squad car arriwd 

in from: of Reditt’s residence, it was announced on the 

radio that: Dr. King had been shot. After a couple of days, 

Redddtt did not hear any more about the threat on his Ifee. . 

(Inteivew of Edward E. Reddtt, July 8, 1976, App. B.)

In our efforts to trace the source of the tioreat:, we 

have fonh that: Phlip R. Manuel, an investigator with the 

Senate Investigating Comuttee, chaired by Senator McClellan 

was in Machis on April 4, 1968. While at the MPD Manuel 

advised them based on a teepphone cell to hs office in 

Wasshngton, t:hat the Senate Comuttee Staff had information 

firm an infomsnt in Mississippi that the Mississippi 

Freedom Democritic Party had made plans to kill a Negro 

lieutenant" in Msmph.s. Manuel left Memphis on a 5:50p.m. 

flight to Waashngton and the next day (April 5, 1968) he 

teepploned the MPD and. advised tthemi that the threat was on 

tie Iffe of a ’Negro lieutenant" in KnoxvllLe rather than 

Memph.s . (Report of Inspector G.P . Tines, Jul.y 17, 1968, 

supra.)

Pthlip R. Manuel neither has a present recollection 

of providing the infomatOnn regarding the threat tio the MPD, 

nor does he have a memorandum of the event. However, he

-31-

2025 RELEASE UNDER E.O. 14176



confined that he was in Memphis and visited the MPD at 

the time stated and that his office did have a Mississippi 

source. Moreover, he said the events sounded fram-lar and 

he bettered the MPD records were correct. (Interview of 

Philip R. Manual, September 28, 1976, App. B.)

Although Reicd.tt was reieeved firm deity at Fire 

Station No. 2, Richmond remained there and continued t:o 

observe who entered and left the mitel. At approximately 

6:0(pm, Richmond saw Dr. King leave his room and walk 

to the haldriil on the balcony. The Reverend Billy Kyles 

was standing off to Dr. King's right. An hismt to 

Richmond heard a lend sound similar to a shot and saw 

Dr. King fall back from the handaa! and put his hand up 

to his head. At approximately 6:01p.m. Richmond tetpp1omtdi 

headquarters and reported that Dr. King had been shot. 

He was instruicted t:o remain at the fire station. Richmond 

.then yelled t:o member’s of a MPD tactical squad (which had 

stopped at the station a few moments earlier) that he 

bele^ed Dr. King had been shot. He then ran t:o the frront 

of the fire station and looked north and south on South Main 

Street, but did not stt anyone running or walking, except 

the men in the tactical squad who left the fire station 

running in difeerent directonss. S»rtly theitift:trr,

r
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Captain J. G. Ray arrived at the fire station and instructed 

Richmond to go ti headquarters and make a detailed report 

of what he had seen, (mtervew of Patroman W.B. Richmond, 

Aril 9, 1968, supra.) ■ ,

d. Details of Two Black Filemen frm Fire Station 

No. 2.*/ As of ArH 3, 1968, Noovvll E. Wallace and Floyd E. 

Newsum were the only black firemen assized to Fire Static 

No. 2 of the Mem>his Fin Department (MFD). Wallace was 

working the night shift on Aril 3rd and Newsum was scheduled 

to nport for the day slhft on Aril 4th. Both of these 

-ndivduals. actively supported the sariitatocn worters strkei, 

attending their rallies and mOting fhancia contributors.

In our interview of Wall-ce (IhteIvlw July 8, 1976 
AP- B.) he stated that at about 10:00 or 10:30 on the night 

of Ap*1 3rd his captain told him to a toll had come in 

request^ that a man be detailed to Fin Static N°. 33. .

He was immediatlly detailed to No. 33 altbrugh it was raining • 

and he was preparing to go to bed. Wallace furtor stated 

that wu.1i Fin Station No. 33 was understafeed as a whole, 

then was no shortage of personnel for the pump tuh on wMhh 

he worked. Otherwise, he does not tow why he was dertailed.

*/ The deals of the black firemen from. Fire Station No. 2 is 
a sec:cndi reason ci.ted as a basis for the.House &llect Comuttee 
to :nilStiga.tl the assassinator. of Matin Luther King, Jr.
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Also, on the night of Apil 3rd Firman Newsum, in 

a Wholly personal capacity, atrnnded a rally at the Mason 

Temple where Dr. King made his last speech. When he returned 

home (about 10:30p.m.) there was a message for-him t:o call 

Lt. J. Sm.th at the fire department. When he called, 

Lt. J. Sm_tth ordered him to report to Fire Station No. 31 

on the morning of Aopil 4th rather than Fire Station No. 2. 

Newsum clams that Fire Station No. 31 was overstrength at 

the tmie and his detail made his company short. Moreover, 

he says he never has ]:ecriL1rd a satisfactory explanation 

why he was detailed. However, he did say that Lt. Barnett 

at one tome told him hie wa.s detailed at the request of the 

police. (Interview of Floyd E. Newsum, JUly 8,. 1976, 

App. B.)

mtevveews of past and present meters of the MFD have 

failed t:o disclose the individual who in-iaafed the order or 

the reason for detailng; Wallace and Newsum. According to 

former Lt. Jack Smth, hie received a teepphone call between 

3:00p.m. and 5:00p.m. on A>ril 3, 1968, frmi either Captain 

James T. Biity or former Assistant Chef Arthur J. RLvalto 

in the personnel department spelifiially requesting that 

Newsum be detailed. No reason was given for the detail. 

Sm-th said he immeeiiatrly called Newsum, but Newsum was not
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heme. Therefore, Smith left a message for Newsum to call 

the fire statOon. Newsum called about 10:30pm. and Smth ■ 

advised him of the detail (Interview of Jack Smith, dated 

September 27, 1976). ’

Wallace’s.commanding officer, dm Captain R.T. 

Johnsen, Ikewise stated that he received a telephone 

call from someone in the personnel department ’requesting 

him to dettH Wallace. However, Johnson has no present 

recollectom of who the individual was that made the 

request. (Interview of R.T. Johnson,, Deputy Ctef, Memphis 

Fire Department, December 21, 1976, App. B.)

Neither Captain Baity nor former Assistant Chief 

RLvalto has any present recollectoni of the detail of 

Wallace or Newsum. Captain Baity indicated that any 

district chief could havo 'ordered the men moved (Interview; 

of James T. Baty, September 27, 1976, App. B). Also, 

former Assistant Chef Rvalto said the fire department 

shlfeed people around Hl the time when a company became 

undwrstrength because of sickness, etc. (Intervew of 
Arthur J. Rvalto, September 27, 1976, App. B); .

Similarly, the former Ouef of the MFD, Edward A. 

Hmlton, has no recollection of the details. He selccuLltli 

that the men could have been detailed for a ’’fill in" to 

bring a company up tio strength (Interview of Edward A. 

Hamilton, September 27, 1976, App. B).
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1

The MFD Strenth Re»ot-Firefight±g Personnel for 

Sh-ft "A”, BittalOors One and Eight, dated Aoil 3, 1968 

(attached to Reinterv-eew of James R. Boatwright, October 20, 

1976, App. B) show that Watlace’s Company Nr. 2 at Fire 

Static Nr. 2 was operating at minimum strength (fve men) 

after he was detailed; whereas Company No. 33 too which he 

was detailed operatoed at one over the m-nmum strength 

(four men) after the detail. Likewise, the Strength Report 

for Shift "B" for Battaiocns One and TWo, dated A^pr! 4, 

1968 (Also attached t:o the Boattwight interview of Stober 20, 

1976) stow that Newsum’s Company No. 55 at Fire Station No. 2 

was operating .at minimum strength (five men) after the detail, 

but Company 31 too which he was detailed operated at one over 

the minimum strength (four men) after the detail.

However, former Deputy Cdef James O. Barnett stated 

that: ^ people on tte security detail operating out of 

tte fine staton probably felt better without Wallace and 

Newsum around (Interview of James O. Barnett, September 27, 

1976.) On .the other hand, Assistant Ch.ef James R. Boatwight: 

explained that they were having a very tense situation at 

t;he time; that a number of threatening calls had been 

retired at Fire Station No. 2; and that the consensus of 

opinion was that: Wallace and Newsum were detailed for their 

own protection, since they were the only bl.ack firemen assized 

to toHat: starts (Interview of James R. Boattwright, September 23, 
1976).
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In this connectiOTi MPD Patrobam Willie B. Richmond 

and former Detective Edward E'. Reddtt, who conducted the 

surveillance of Dr. King and his associates from the fire 

staton, were recontact^ and speeifically asked whether 

they had requited that Wallace and Newsum be detailed. .

Both Richmond and Redddtt denied that they made such a 

request or had knowledge of any one else in the police 

department making such a request (teinteryeGws of Richmond 

and Reddtt, September 28, 1976, App. B>.

Our investigaton! has not discoosed any evidence 

that the deCaH of Wallace. and Newsum was in any way 

connected with the assassination of Dr. King. , However, 

the ciccms>laics surrcundnag the details strongly suggest 

that both men were detailed because they supported the 

sanitation workers and were considered to be a threat to 

the seccuity of the surveilLmce of Dr. King conducted fom 

the fire station by Patroman Richmond and Detective Redldtt.

el MPD Tactical Uits- Their Deployment and 

Activities on the Evening of Aril 4,. 1968. When the sanitation 

workers of Memphis began their strike in February of 1968, the 

MPD either organized or beefed up various tactical units. 

GeeerUy, each of these units consisted of 12 law enforcment 

offcers firm the MPD and the Shelby County Sherifs Department.
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These units were organized for the purpose of avoiding riots 

which other cites, such as Detroit, had expereencd (Interview 

of Frank Hollman, fomer Director ^f Fire and Police fcr de 

City of MamHs, September 15, 1976, App. B) . Documents 

obtained from the State's Attorney Gneral (Item 9 frm MPD 

M.sctlLneous. Record) show tihat on the evening of A*ril 4, 

1968, at the time Dr. King was shot, there were nine tactical' 

units in service at various locatonss as folOcws:

Tact Unit No. Street Locations

6 '

8

Thomas and North Parkway

Jackson and Waakins ,

99 Chelsea and .Watkins .

10 Mian and Butler

11 Georgia and Orleans

12 Trig; and Latham

13 Bellevue and Effie

17 Union and Bellevue

18 Fourth and Gayoso

In adcdticn t:o thie tactical units, the documents 

obtained fom thie State's Attorney General show that: there 

were ten regular police cars (with 3 to 4 men per car) in 

the general area of thie Lorraine Morel. These cars were 

at the foiowng locations at thie tme Dr. King was shot:
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Car No: Street Locations '

' ’ 224 ' Miiin and Beale

228 Third and Poplar ' . .

232 Fourth and Butler

230 Union and Front *

236 Third and Belz

245 ■ Second and Gayoso

247 Crump and Barton .

365 Larmar and Bellevue

367 PqpLar and Cleveland

369 Linden and East

The map (Peart of Item 9 fom MPD Miscellneeuus ,

Records, see App. A, Ex'. 1) 'slows’that Tacit Units 10 and 18 

were'Within a radius of one mile of the crme scene (2:00 

block- of MUbery Street) at the tme of the shooting; and 

Tact Units 6,1.1 and 12 were within a radius of two miles 

of the scene. Tacit thits 7,14,1.5 and 16 were located outside 

the boundaries of the map and are not shown. Cars number- .

224,230^232,245 and 24-7 were within a radius of one mile of 

the scene and cars numter 228 and 369 were within a radios 

of two miles. However, cars number 236,365 and 367 were 

outside the boundaries of the map. '

Particular emphasis is given to Tact Uu.t 10 and . 

the activities of its men, as this unit was located at 

Fire Station No. 2 (S. Main and Butler) at the tme of the
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